
 رییس سازمان توسعه تجارت از افزایش تعداد رایزنان بازرگانی در کشورهای 
هــدف و ایجاد ۵٠ مرکز تجاری ایران در ٣۵ کشــور خبر داد و گفت: مجموع 
صادرات کشــور از ابتدای امســال تاکنون ۲۴ میلیارد دلار بوده است که رشد 
۲۹ درصدی وزنی نشــان می دهد.مهدی ضیغمی  در بیست و هفتمین سالروز 
ملی صادرات افزود: راهبرد دولت ســیزدهم از زمان آغاز دولت توســعه تجارت 
با کشــورهای مختلف بود که عملکرد دو سال گذشته نشان از دستیابی به این 
هدف دارد.معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: توسعه تجارت با 
کشورهای همسو و مقاصدی که پیش از این مورد غفلت بوده اند، راهبرد دولت 
سیزدهم از آغاز فعالیت بود که در همین راستا توسعه مبادلات تجاری با آمریکای 

جنوبی، کشورهای آسیایی و قاره آفریقا در دستور کار قرار دارد.
وی بیان داشــت: در همین پیوند، عضویت در اتحادیه اقتصادی شــانگهای 

و بریکس نوید توسعه تجارت و دستیابی به بازار بسیاری از کشورها را دارد.
این مقام مسوول با بیان اینکه اهمیت این روز بر هیچکس پوشیده نیست و 
باید صادرکنندگان را ارج بنهیم، اظهار داشت: بیش از یک دهه است که رهبر 
معظم انقلاب شــعار سال را توســعه اقتصادی نامگذاری کرده اند و باید گفت 
توسعه اقتصادی بدون پیوست صادرات محقق نخواهد شد، به همین دلیل روز 

ملی صادرات مهم ترین روز تقویم کشــور محسوب می شود که هر ساله توجه 
بیشــتری را به خود جلب می کند.ضیغمی با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب در 
آغاز سال جدید و هفته دولت به تحول در تجارت خارجی کشور اشاره داشتند، 
تصریح کرد: پارســال ۵٣ میلیارد دلار صادرات انجام شــد و توانستیم به رکورد 
بی ســابقه ای در این بخش دســت یابیم که نشان می دهد به سمت پرداخت 
خرج کشور از این مسیر حرکت می کنیم.وی با اشاره به اینکه در نیمه نخست 
امســال افت ٣٠ درصدی صادرات در بخش انرژی را شــاهد بودیم که به دلیل 
کاهش ارزش در بخش پتروشــیمی و معدنی بود، تاکید کرد: ۲۹ درصد رشــد 
وزنی در همین مدت رقم خورد که بیشــتر مربوط به بخش های صنعت، معدن 
و کشاورزی بود و تاکنون ۲۴ میلیارد صادرات انجام شده است که امیدواریم تا 
پایان سال این کاهش جبران شود.رئیس کل سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه 
همه ابزارها را برای فراهم کردن زیرســاخت ها مورد استفاده قرار داریم، تاکید 
کرد: صدور مجوز ۱٠٠ نمایشگاه خارجی، برپایی نمایشگاه های مختلف داخلی، 
برگزاری همایش توســعه تجارت به کشورهای غرب آفریقا و »ایران اکسپو« با 
حضور یک هزار و ٣٠٠ تاجر از ۷٠ کشور، از جمله اقداماتی بود که نوید توسعه 

تجارت را به دنبال داشته است.

صادرات غیرنفتی از مرز صادرات غیرنفتی از مرز ۲۴۲۴ میلیارد دلار گذشت میلیارد دلار گذشت
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 روزهای سرد سال در راه است و به روال سال های 
گذشته باز هم برنامه ریزی برای کاهش مصرف گاز در 
واحدهای صنعتی به منظور پایداری گاز مشــترکان 
خانگی در دستور کار قرار می گیرد. مهم ترین واحد 
مصرف کننده گاز هم در مازندران نیروگاه نکا است که 
سال هاست به جای گاز در عمده روزهای سال مازوت 
می سوزاند و آلودگی ناشی از این سوخت فسیلی را به 
هوای مازندران تزریق می کند. مازوت سوزی در زمان 
اوج مصرف گاز که چند هفته از زمســتان را شامل 
می شود به سایر واحدهای صنعتی بزرگ استان نیز 
سرایت می کند.ماجرای مازوت سوزی نیروگاه نکا از 
سرمای سراسری دی ۱٣8۶ آغاز شد. شدت سرما و 
یخبندان به حدی بالا بود که کشور و به ویژه مازندران 
دچار بحران تأمین گاز شد. طبیعتا در تأمین برق هم 
اختلالاتی رقم خورد. برای برخی واحدهای نیروگاهی 
از جمله نیروگاه نکا مجوز مازوت ســوزی صادر شد. 
از همان زمان مازوت ســوزی بــلای جانِ طبیعت و 

کشاورزی و ساکنان و زیست مندان منطقه شد.

سریالِبیپایانِمازوتسوزی
تغییر سوخت واحدهای بزرگ و پرمصرف از گاز به 
مازوت یا گازوییل اقدامی ضروری برای جلوگیری از 
بروز بحران تأمین گاز بخش خانگی است. اما پرسش 
اینجاســت که این روال تا چه زمانی ادامه دارد و آیا 
باید برای همیشه در روزهای سرد سال مازوت سوزی 
در مازندران علاوه بر نیروگاه نکا به ســایر واحدهای 
صنعتی بزرگ نیز سرایت کند و میزان آلودگی های 
هوای استان تشدید شود؟این پرسش طی سال های 
اخیر به معمایی برای دوســتداران محیط زیســت، 
دغدغه مندان سلامت و افراد عادی جامعه تبدیل شده 
اســت. نخستین گزینه برای مورد اشاره قرار گرفتن 
نیز نیروگاه نکا اســت. بزرگترین واحد تولید برق در 
مازندران که از چهار واحد بخار هر یک با قدرت اسمی   
۴۴٠ مگاوات، سیکل ترکیبی شامل ۲ واحد گازی با 
توان اسمی ٣۷۵.۵ مگاوات و یک واحد بخار دیگر با 
قدرت ۱۶٠ مگاوات و همچنین ۲ واحد توربواکسپندر 
با قدرت اسمی هر یک ۹.۵ مگاوات تشکیل شده و ۶ 
درصد برق کشور را تولید می کند. نیروگاهی که چند 
سال است به منبع چهارفصل آلایندگی هوای مازندران 

تبدیل شده است.
گفته می شود که شــرایط برای تامین گاز مورد 
نیاز این نیروگاه فراهم نیســت و به همین دلیل نیز 
چاره ای جز ســوزاندن مازوت در این نیروگاه به ویژه 
در روزهای سرد سال وجود ندارد. البته تقریبا در طول 
سال سوزاندن مازوت در این نیروگاه انجام می شود و 
بسته به شرایط مصرف گاز در استان مقدار مازوتی که 
استفاده می شود متفاوت است.مقدار مازوتی که در این 
نیروگاه سوزانده می شود هم عدد قابل توجهی را نشان 
می دهد. مصرف مازوت در نیروگاه طی روزهای سرد 
سال به روزانه ۶ تا هشت میلیون لیتر می رسد. نکته 
قابل توجه هم این است که این مجموعه نیروگاهی 
برای تأمین برق از گاز طبیعی طراحی و ساخته شده 
و با استفاده از مازوت هزینه نگهداری و تعمیرات آن 
بسیار بالاتر خواهد بود. ضمن این که توان تولید برق 
نیروگاه با مازوت کمتر از توان تولید برق با گاز است. 
بــا این وجود مصرف مازوت در نیروگاه نکا همچنان 
مورد تاکید است و ادامه دارد.اما این استمرار مصرف 
مازوت برای تولید برق در نیروگاه نکا وقتی در کنار 
برخی اظهارنظرها و مشاهدات قرار می گیرند، دلیل 
مطرح شده برای توجیه مصرف را که »کمبود گاز« 
عنوان شده زیر سوال می برد. در این زمینه دو نقطه 
مبهم وجود دارد: نخســت بهره بــرداری از خط لوله 
دامغان-کیاسر-ساری و دوم هم اعلام آمادگی شرکت 
گاز مازندران برای تأمین گاز واحدهای صنعتی بزرگ!

بیتاثیریِطرحخطلولهدامغان-کیاسر-
ساری

اجــرای طرح بزرگ خط لوله ۴۲ اینچ انتقال گاز 
دامغان-کیاسر-ساری از زمســتان ۱٣8۶ و پس از 
نخستین بدعهدی کشور ترکمنستان در تامین گاز 
مورد نیاز کشــورمان در دستور کار قرار گرفت و ۱٠ 
ســال بعد یعنی ۱٠ مرداد ۱٣۹۶ با حضور وزیرنفت 
وقت به بهره برداری رسید. بارها پیش از بهره برداری 
این خط انتقال مســئولان و مدیران مختلف عنوان 
کرده بودند که با تکمیل این خط مشکل تامین گاز 
در مازندران که در انتهای خط لوله گازی کشور قرار 
دارد برطرف می شــود و تأمین گاز نیروگاه نیز پس 
از سال ها میسر می شود.محمداسماعیل ابراهیم زاده 

مدیرعامل شــرکت گاز مازندران در سال ۱٣۹۶ به 
این موضوع اشاره کرده بود. وی در روز بهره برداری از 
خط انتقال یعنی ۱٠ مرداد ۱٣۹۶ عنوان کرده بود: 
»با جریان روزانه ۴٠ میلیون متر مکعب گاز در خط 
لوله ۴۲ اینچ دامغان-ساری علاوه ایجاد پایداری در 
شبکه گاز خانگی، ۱٣ میلیون متر مکعب گاز مورد نیاز 
کارخانه های سیمان، صنایع چوب و کاغذ و نیروگاه 
نکا به عنوان واحدهای صنعتی مهم استان تامین و 
گاز مورد نیاز برای یک واحد پتروشیمی نیز ذخیره 
می شود. «طبق این اظهارات و البته سایر اظهارنظرهای 
مشابه مسئولان، تامین گاز نیروگاه نکا باید دست کم 
از سال ۱٣۹۶ بدون مشکل انجام می شد و واحدهای 
این نیروگاه با مازوت خداحافظی می کردند. گاز مورد 
نیاز نیروگاه نکا هم ۲ میلیون متر مکعب در شبانه روز 
اســت.با این حساب راه اندازی خط لوله گاز دامغان-

ساری باید مشکلات تامین گاز نیروگاه نکا را از بین 
می برد. اما در عمل چنین نتیجه ای مشاهده نمی شود. 
زمستان آن سال که هیچ، گاز مورد نیاز نیروگاه نکا از 
این خط لوله ۴۲ اینچی در بهار و تابستان و پاییز هم 
به نیروگاه نرسید.برای مثال بهمن ۱٣۹8 مدیرعامل 
وقت نیروگاه اعلام کرد که به دلیل کمبود گاز فعالیت 
۲ واحد گازی و یک واحد بخار در سیکل ترکیبی این 
نیروگاه متوقف شد و تاکید هم کرد که مصرف بالای 
گاز، تامین گاز را برای نیروگاه ســخت کرده و خط 
۴٠ اینچ سمنان-ساری هم تاثیری در کاهش مصرف 
مازوت نیز نداشت.پرسش اینجاست که آیا واقعا پروژه 
یک هزار میلیارد تومانی -با نرخ سال ۱٣۹۶- که قرار 
بود روزانه ۴٠ میلیــون متر مکعب گاز به مازندران 
برســاند نتوانست در این زمینه موفق عمل کند؟ یا 
برای مصرف مازوت در نیروگاه نکا اولویت هایی وجود 
دارد؟نکته قابل توجه و جالب و عجیب اینجاست که 
مهر ۱٣۹8 یعنی فقط سه ماه پیش از اظهارنظر مایلی 
رستمی مبنی بر کمبود گاز و تاثیر نداشتن خط انتقال 
گاز دامغان-ساری برای تامین گاز نیروگاه نکا، جعفر 
احمدپور که مدیرعاملی شرکت گاز مازندران را بر عهده 
داشت در یک نشست خبری خلافِ آن چه که مایلی 
رستمی در بهمن ۱٣۹8 گفته بود را عنوان کرد. وی 
در پاسخ به پرسش خبرنگار ایرنا درباره امکان تامین 

گاز نیروگاه نکا گفته بود: »ما مشکلی نداریم.

استان این فرهنگی زیرساختهای 
تقویتمیشود

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 
بوشــهر گفت: از محل اعتبارات مسوولیت های 
اجتماعی شــرکت های پتروشیمی و نفت و رقم 
ابلاغی معاون اول رئیس جمهور برای حمایت از 
بخش فرهنگ استان ها ، زیرساخت های این بخش 

تقویت می شود.
 اکبر پورات در نشست انجمن امور کتابخانه 
های عمومی اســتان بوشــهر اظهار کرد: حوزه 
فرهنگ با وجود تاکید رئیس جمهور، همچنان در 

تخصیص اعتبار با مشکلاتی مواجه است.
وی افزود: البته در این حوزه در ۲ ســال اخیر 
اقدام های خوبی انجام شــده است اما همچنان 

خلاهایی در آن وجود دارد.
پورات گفت: در تلاش هســتیم رقم ابلاغی 
از ســوی معاون اول رئیس جمهوری را که مبلغ 
قابل تأملی است، از محل مسئولیت های اجتماعی 
نفت اخذ کنیم و بخشــی از این اعتبار را صرف 
ساخت وســازهاری فرهنگی مثل کتابخانه های 
عمومی و بخشی دیگر را نیز صرف فعالیت های 

فرهنگی در محورهای مختلف کنیم.
معاون استاندار بوشهر یادآورشد: نشست های 
این انجمن باید به شکل منظم هر ۲ ماه یک بار 
برگزار شود و مصوبات این جلسات باید در مدت 

زمان مناسب اجرایی شوند.
پورات با بیان اینکه نبود کتابخانه مرکزی، خلا 
بزرگ حوزه کتابخوانی استان بوشهر است، اظهار 
کرد: این کتابخانه اکنــون در جانمایی زمین با 
مشکل روبرو شده است که با همکاری شهرداری 
و دستگاه های مرتبط تلاش می کنم طی ۱٠ روز 
آینده مسئله زمین این مرکز فرهنگی را حل کنیم 

تا خیلی زود زمینه ساخت آن فراهم شود.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
بوشــهر نیز گفت: کتابخانه مرکــزی نیاز امروز 
جامعه کتابخوان بوشــهر است که با وجود همه 
پیگیری هایی که می شــود اما همچنان در بند 

تأمین زمین است.
عبدالرحیم افروغ با بیان اینکه ساخت کتابخانه 
عمومی در شــورای فرهنگی عمومی با ریاست 
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر نیز 
مصوب شده، افزود: همچنین استاندار بوشهر نیز 
برای ساخت آن قول داده و این موضوع رسانه ای 
شد؛ اما به  دلیل مشکل زمین، ساخت آن با مشکل 
مواجه شده است.وی یادآور شد: اداره  کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی این استان امسال هشت میلیارد 
ریال کتاب به مراکز فرهنگی از جمله کانون های 
فرهنگی مساجد، حسینه ها، کتابخانه های عمومی 
اهدا کرده اســت.مدیرکل کتابخانه های عمومی 
استان بوشــهر گفت: کتابخانه مرکزی بوشهر از 
مطالبات مهم حوزه کتابخوانی این استان است 
که با وجود گذشت ۱۴ سال از تصویب آن حتی 

عملیات اجرائیش نیز آغاز نشده است.

معمای استمرارِ مازوت سوزی در نیروگاه نکا

مریمسبزواری-مازوتسوزینیروگاهشهیدسلیمینکابهدلیلکمبودگازدرسالهایاخیردرشرایطیکهزیرساختانتقال
گازبهایننیروگاهایجادشدهومسئولانمرتبطنیزمیگویندمشکلیبرایتامینگازواحدهایصنعتیبزرگمانندپتروشیمی

دراستانندارند،معمایعجیبیراایجادکردهاست؛بالاخرهگازداریمیانداریم؟

خبر

اجرایطرحبزرگ
خطلوله۴۲
اینچانتقالگاز
دامغان-کیاسر-
ساریاززمستان
۱۳۸۶وپساز
نخستینبدعهدی
کشورترکمنستان
درتامینگازمورد
نیازکشورماندر
دستورکارقرار
گرفتو۱۰سال
بعدیعنی۱۰مرداد
۱۳۹۶باحضور
وزیرنفتوقتبه
بهرهبرداریرسید.

ریالیازاعتباراتعمرانیبهخزانهبرگشتنخوردهاست
 اســتاندار خراســان شمالی با اشاره به جذب ۱٠٠ درصدی اعتبارات عمرانی سال ۱۴٠۱ در استان گفت: ریالی از 

مبالغ به خزانه برگشت نخورده است.
 محمدرضا حسین نژاد در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه خراسان شمالی اظهار کرد: امید می رود که مدیران 

در سال جاری تلاش کنند تا تمام منابع در استان جذب شود.
وی بر جذب سرمایه گذار خصوصی تاکید کرد و گفت: مدیران دستگاه های اجرایی در این باره تلاش کنند تا عرصه 

برای فعالیت بخش خصوصی گسترده شود.
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آنطورکهرییس
سازمانتوسعه
تجارتمیگوید
سالگذشته
۵۳میلیارددلار
صادراتانجامشد
امادرنیمهنخست
امسالافت۳۰
درصدیصادرات
دربخشانرژیرا
شاهدبودیمکهبه
دلیلکاهشارزش
دربخشپتروشیمی
ومعدنیبود.

»اقتصادفولادی«،پیشرانتوسعه
صادراتدراستاناصفهان

 فعالیت بزرگترین صنایع فولاد سازی کشور 
در استان اصفهان باعث شده است تا صادرات این 
حوزه و صنایع پایین دستی فولاد در این استان 

نقش مهمی در توسعه صادرات داشته باشد.
 امــروزه صادرات با کســب درآمد و رُشــد 
اقتصادی مترادف اســت، صادرات می تواند به 
شکل فروش مواد خام و یا کالاهای ساخته شده 
باشد که بی شک نوع دوم ارزش افزوده بیشتری 

در کنار ایجاداشتغال مولدّ همراه دارد.
سال هاســت که نفت خام مهمترین و اصلی 
ترین صادرات کشورمان محسوب می شود ولی 
اقتصاددانان بر این باورند فروش مواد خام و بویژه 
نفت، فروش ثروت ملی با کمترین ارزش افزوده 
است و صادرات کشــور باید به سمت صادرات 

کالاهای ساخته شده، ریل گذاری شود.
اســتان اصفهان با وجود قُطب های صنعتی 
نظیر فولاد، منســوجات، هواپیماســازی، لوازم 
خانگی، رنگ سازی و صنایع نظامی می تواند نقش 
اثرگذاری در زمینه صادرات کالاهای ساخته شده 
و جدا شدن کشور از اقتصاد نفتی داشته باشد.

زمینه سازی برای توســعه صادرات به اندازه 
صادرات مهم اســت، افزایش کشورهای هدف 
صادراتــی از جمله اقدامات زمینه ســاز برای 
توسعه این بخش است، توزیع صادرات کالا بین 
کشورهای مختلف علاوه بر کاهش قدرت چانه 
زنی خریداران عمده، زمینه را برای معرفی بیشتر 

کالاهای ایرانی در جهان مهیا می کند.
عرضه مســتقیم کالا به خریــداران نهایی 
دیگر اقدامی اســت کــه می تواند قدرت رقابت 
تولیدکننــدگان ایرانــی در بازارهای جهانی را 
افزایش دهد و برگزاری نمایشگاه های تخصصی 
در کشورهای هدف صادراتی می تواند در این راه 

کمک رسان باشد.
علاوه بر نمایشــگاه ها، احداث مراکز تجاری 
ایــران در ســایر کشــورها به منظــور معرفی 
توانمندی هــای صادراتی ایران می تواند زمینه 
ساز حضور گسترده محصولات تولید داخل در 

بازارهای جهانی باشد.
امــروزه نبــود نقدینگی و ناشــناخته بودن 
کالاهــای ایرانی در بازارهــای جهانی از جمله 
مهمترین مشــکلات پیش روی صادرکنندگان 
کشور است که همراهی بانک ها برای اختصاص 
تســهیلات به منظــور حل این مشــکل موثر 

خواهد بود.
مزیت های رقابتی اســتان اصفهان از جمله 
نیروی انســانی ماهر و تحصیل کرده، نزدیکی 
به ذخایر و منابع معدنی غنی آهن و جمعیت و 
وسعت استان اصفهان می تواند دلیلی باشد تا این 
استان نگاه ویژه تری به صنعت فولاد داشته باشد.

هم اکنون میزان تولید فولاد در ایران حدود 
٣٠ میلیون تنُ در سال است که حدود ۴٠ درصد 
آن در اصفهان تولید می شود، در افق چشم انداز 
۱۴٠۴ ، مقرر شده است کشورمان ۵۵ میلیون تنُ 
ظرفیت تولید فولاد داشته باشد و میزان صادرات 
فولاد از ۹.۵ میلیون تنُ فعلی به ۱۵ میلیون تن 
در سال افزایش پیدا کند.افزایش صادرات فولاد 
کشــور به ۱۵ میلیون تنُ در سال می تواند نوید 
بخش افزایش صادرات فولادی استان اصفهان در 
سال های پیش رو باشد که ضرورت دارد برای آن 

برنامه ریزی های لازم انجام شود.

۵۰درصدگازخراسانشمالیدربخشنیروگاهیمصرفشد
 مدیر عامل شرکت گاز خراسان شمالی گفت: نیمه نخست امسال یک میلیارد و ۵۶۶ میلیون و 8٣۱ هزار متر مکعب گاز 

طبیعی در سطح استان مصرف شد که بخش نیروگاهی ۵٠ درصد آن را به خود اختصاص داد.
سیدمحمود هاشمی اظهار کرد: بخش نیروگاهی در استان با مصرف بیش از ۷۷٣ میلیون و ۷٠۹ هزار مترمکعب گاز طبیعی، 

بیشترین میزان مصرف را به خود اختصاص داده است.
وی افزود: امســال ۱٠ میلیون و ۵۶۵ هزار متر مکعب گاز نســبت به نیمه نخست پارسال بیشتر به مصرف رسید که از این 

میزان ۷۶۱ میلیون و ۴۱۲ هزار متر مکعب مربوط به بخش نیروگاهی بوده است.

خبر

صــادرات به عنوان موتــور محرکه اقتصاد و رمز 
بقای کشــور در بازارهای جهانی به شــمار می رود 
و بســیاری از فعالان اقتصادی فــارس معتقدند در 
شرایط کنونی،بازنگری در سیاست های داخلی، اتخاذ 
راهکارهای تجاری مناسب و اصلاحات ساختاری به 
منظور برون رفت از چالش ها در این حوزه ضروری 
به نظر می رسد.  از سال ۱٣۷۶ تاکنون و با تصویب 
شورای فرهنگ عمومی کشور،بیست و نهم مهرماه 
به عنوان روز ملی صادرات در تقویم رســمی کشور 

نامگذاری شده است.
تعییــن یک روز از روزهای ســال برای صادرات 
ضمن ترویج فرهنگ صادرات در میان توده مردم و 
تقدیر از فعالان اقتصادی، فرصتی برای تبادل افکار، 
شناخت تنگناها و بررسی راهکارها برای رسیدن به 

هدف والای جهش صادرات به شمار می رود.
۱٣تیرماه ۱۴٠۲ رئیس ســازمان توسعه تجارت 
با اعلام اینکه از ۷٠ کشــور دنیا بیش از یک هزار و 
٣٠٠ تاجر به ایران آمده اند، گفت: صادرات غیرنفتی 
با رویکرد جدید در دولت افزایش یافته و این رویکرد 
دنبال می شودامروز نیز همزمان با بیست و هفتمین 
سالروز ملی صادرات، رییس سازمان توسعه تجارت 
اعلام کرد: مجموع صادرات کشــور از ابتدای امسال 
تاکنون ۲۴ میلیارد دلار بوده اســت که رُشــد ۲۹ 
درصدی وزنی را نشــان می دهد.مهدی ضیغمی که 
معتقد است راهبرد دولت سیزدهم از زمان آغاز دولت 
توسعه تجارت با کشورهای مختلف بود که عملکرد 
۲ســال گذشته نشان از دستیابی به این هدف دارد، 
گفت: برای تحقق این مهم توسعه مبادلات تجاری 
با آمریکای جنوبی، کشورهای آسیایی و قاره آفریقا 
در دســتور کار قرار دارد و در همین پیوند، عضویت 
در اتحادیه اقتصادی شانگهای و بریکس نوید توسعه 
تجارت و دستیابی به بازار بسیاری از کشورها را دارد.

به گفته ضیغمی اهمیت روز صادرات بر هیچکس 
پوشیده نیســت و باید صادرکنندگان را ارج بنهیم 
چراکه بیش از یک دهه است که رهبر معظم انقلاب 
شعار ســال را توسعه اقتصادی نامگذاری کرده اند و 
باید گفت توســعه اقتصادی بدون پیوست صادرات 
محقق نخواهد شد، به همین دلیل روز ملی صادرات 
مهم ترین روز تقویم کشور محسوب می شود که هر 

ساله توجه بیشتری را به خود جلب می کند.
آن طور که رییس سازمان توسعه تجارت می گوید 
سال گذشته ۵٣ میلیارد دلار صادرات انجام شد اما 
در نیمه نخست امسال افت ٣٠ درصدی صادرات در 
بخش انرژی را شاهد بودیم که به دلیل کاهش ارزش 

در بخش پتروشیمی و معدنی بود.

تقاضایفعــالاناقتصادیفارسدرروز
ملیصادرات:بازنگریسیاســتهاواصلاح

ساختاری
وی اضافه کرد: ۲۹ درصد رشــد وزنی در همین 
مدت رقم خورد که بیشــتر مربــوط به بخش های 
صنعت، معدن و کشاورزی بود و تاکنون ۲۴ میلیارد 
صادرات انجام شده است که امیدواریم تا پایان سال 
این کاهش جبران شــود.رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت همچنین گفت: صدور مجوز ۱٠٠ نمایشگاه 
خارجــی، برپایی نمایشــگاه های مختلــف داخلی، 
برگزاری همایش توسعه تجارت به کشورهای غرب 
آفریقا و »ایران اکسپو« با حضور یک هزار و ٣٠٠ تاجر 
از ۷٠ کشــور، از جمله اقداماتی بود که نوید توسعه 

تجارت را به دنبال داشته است.

افزایشتعدادرایزنانبازرگانیبه۴۵نفر
وی از اعزام ۲٠ رایزن بازرگانی به کشورهای هدف 
با وجود همه مشکلات خبر داد و افزود: تا پایان سال 
آینده این رقم به ۴۵ رایزن خواهد رســید، اما این 
تعداد کافی نیست زیرا بسیاری از کشورهای بیش از 
یک رایزن برای پیگیری اهداف خود در یک مقصد 
دارند و یک نفر نمی تواند نیاز توســعه تجارت کشور 

را تأمین کند.

وضعیتاستانفارسدربخشصادرات
اســتان فارس نیز از اســتان های پرظرفیت در 
بخش صادرات به شمار می رود به گونه ای که بیش 
از ۵٠ کشور مقاصد صادراتی استان فارس هستند.

بیشترین صادرات اســتان فارس، محصولات لبنی، 
رب گوجه فرنگی، عصاره و پودر شیرین، بیان، فرش 
و ســایر کف پوش، اوره، خرما، ســیمان، آرد گندم، 
کاشی و سرامیک و انجیر است .همچنین ظرفیتهای 

صادراتــی فارس از انواع عســل، گیاهــان دارویی، 
ســنگهای زینتی، صنایع دســتی، فرش و کالاهای 
دیگر پتانسیل بسیاری زیادی برای این استان ایجاد 
کرده اند.اســتاندار فارس که همواره بر لزوم حمایت 
همه جانبه از صادرکنندگان این استان تأکید کرده 
است از مدیران و مسئولان مرتبط با صادرات خواستار 
رفع مشــکلات این حوزه به عنوان یک اولویت مهم 

شده است.

صادرکننــدگان؛ اساســی مشــکل 
سیاســتگذارینادرســتوبیثباتــیدر

تصمیمگیریها
کارشناسان به رغم تولید داخل به میزان مطلوب، 
علت این کم فروغی بازار صادراتی را دلایلی از جمله 
سیاست گذاری نادرست و بی ثباتی در تصمیم گیری ها 
می دانند.رییــس اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن و 
کشــاورزی فارس که معتقد اســت جایگاه بی بدیل 
صادرات پایدار در رشــد مستمر اقتصادی و توسعه 
جوامع انسانی از مهمترین عوامل برای همسو شدن 
با اقتصاد پویای جهانی و راهبردی محوری در افزایش 
بهره وری و رُشــد تولید ناخالص داخلی اســت، در 
این باره گفت: در شــرایط کنونی که به نظر می رسد 
مشــکلات سیاســت خارجی پابرجا باشد بازنگری 
در سیاســت های داخلی، اتخاذ راهکارهای تجاری 
مناســب و اصلاحات ساختاری به منظور برون رفت 
از چالش های موجود و فراهم ســاختن فرصت ادامه 
فعالیت اقتصادی برای فعالان حوزه صادرات غیرنفتی 

ضروری به نظر می رسد.

ضــرورتتوســعهصــادراتباهدف
مقاومشدناقتصاد

محمد صادق حمیدیان جهرمی بر ضرورت توسعه 
صادرات با هدف مقاوم شدن اقتصاد کشور تأکید کرد 
و افزود: آنچه مســلم است وجود تراز تجاری مثبت، 
تنوع بخشــی به صادرات، رهایــی از صادرات منابع 
طبیعی و خام فروشی و ایجاد بسترهای فنی و نهادی 
به منظور تولید و صادرات کالا و خدمات رقابت پذیر و 
با ارزش افزوده بالا، اقتصاد کشور را در برابر شرایط 

تنگنای درآمدی مقاوم می  کند.

بازنگری سیاست ها و اصلاح ساختاری
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مرز بین المللی مهران در سال ۱٣8۲ با پیشنهاد 
وزارت امور خارجه کشــور از ســوی سازمان ملل 
متحد به عنوان مرز بین المللی شناخته شد و امروز 
از موقعیت بســیار ویژه و راهبردی در حوزه تجارت 

برخوردار است.
پس از این تاریخ زیرســاخت های مورد نیاز برای 
برقــراری صــادرات و واردات کالا در ایــن منطقه 
جانمایی شــد و با اســتقرار گمرک، روند ترخیص 
کالا در این خروجی مرزی رونق گرفت و هر ســال 
بــر ارزش دلاری و وزن کالاهای صادراتی و در کنار 

آن تنوع کالاها نیز افزوده می شود.
در واقــع این منطقه به علت موقعیت راهبردی و 
جغرافیایی که از ان برخوردار اســت، با راه اندازی و 
شروع به فعالیت منطقه آزاد نیز می تواند به دروازه و 
مسیری برای رسیدن به دریای مدیترانه و گذرگاهی 
ترانزیتی به منظور دستیابی به بازارهای بین المللی 

تبدیل شود.
براســاس اعلام گمرک جمهوری اسلامی ایران 
حجــم صادرات ایران به خارج از کشــور طی نیمه 
نخست امســال ۶۷ میلیون و ۷٠٠ هزار تن کالا به 
ارزش ۲۴ میلیارد و ۱۴۴ میلیون دلار بوده که سهم 
عراق از واردات کالاهای ایرانی معادل چهار میلیارد 

و ۵٠٠ میلیون دلار است.
کارشناسان اقتصادی معتقدند که صدور کالا به 
کشورهای همسایه در تجارت خارجی هر کشوری از 
جایگاه ویژهای برخوردار است، چرا که از یک سو با 
کاهش فاصله جغرافیایی و هزینه های تجاری کاهش 
می یابد و از ســوی دیگر افزایش مبادلات تجاری و 
اقتصادی به معنای گره خوردن سایر تعاملات شامل 

تعاملات سیاسی، فرهنگی و حتی امنیتی بوده و این 
موضوع از اهمیت بالایی برخوردار است.

در حــال حاضر کشــور عــراق بدلیل داشــتن 
طولانی ترین مرز مشــترک خشــکی بــا جمهوری 
اســلامی ایران به عنوان بهتریــن فرصت اقتصادی 
کشــور در میان کشورهای همســایه مطرح است 
و افزون بــر این، دارای قرابت نزدیک و مشــترک 
فرهنگی، دینی و اجتماعی بوده و در شرایط تحریمی 
کشور و موقعیت راهبردی منطقه بهترین گزینه برای 

توسعه روابط تجارت خارجی دوجانبه خواهد بود.
وجود پایانه گمرکی که محلی شناخته شده برای 
تبادل کالا و فعالیت تجار، بازرگانان و صادرکنندگان 
است، یک پشــتوانه قوی برای منطقه آزاد تجاری 
مهران خواهد بود که دسترسی به بازارهای بین المللی 

را شتاب بیشتری می بخشد.
هم اکنون به طور میانگین حجم فعالیت ترانزیتی 
گمــرک پایانه مرزی مهران در طول ســال ۱۴٠ تا 
۱۵٠ هزار تن اســت که عمده ایــن کالاها از مبدا 
کشور ترکیه و از طریق گمرک مهران روانه بازارهای 
بین المللی می شود که بی تردید با شروع به فعالیت 
منطقه آزاد تجاری مهران، حجم کالاهای ترانزیتی 
از این مرز به ســوی بازارهای عــراق و بین المللی 

افزایش خواهد شد.
با نگاهی به آمار ارائه شــده از ســوی گمرک به 
عنوان نهاد رسمی ارائه دهنده اطلاعات حوزه تجارت 
مرزی، در نیمه نخست امسال میزان صادرات از مرز 
بین المللی مهران به کشور عراق در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشــته افزایش چشمگیری داشته به 
طوری که بر اســاس اعلام مسئولان گمرک استان 

ایلام میزان صادرات نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشته)نیمه نخست سال( ۱۲ درصد از لحاظ ارزش 

افزایش داشته است.

صادراتیکمیلیونو۴۶۵هزارتنکالا
ازمرزمهران

مدیرکل گمرک استان ایلام گفت: یک میلیون و 
۴۶۵ هزار تن انواع کالا در نیمه نخست سال جاری 
از مرز بین المللی مهران به عراق و ســایر کشــورها 

صادر شده است.
"روح الله غلامــی" با بیان اینکه ارزش دلاری این 
مقدار صــادرات از مرز مهــران 8۲۲ میلیون دلار 
است، گفت: این میزان صادرات کالا نسبت به مدت 
مشابه سال قبل از لحاظ ارزشی ۱۲ درصد افزایش 

نشان می دهد.
مدیرکل گمرک اســتان ایلام یادآور شد: عمده 
کالاهای صادراتی شــامل سنگ، کاشی، سرامیک، 
تره بــار، محصولات  فلزی،  آهن آلات، محصــولات 
پتروشیمی، سنگ آهن، کلینکر سیمان، محصولات 
پلاستیکی، شیشه و محصولات آن و خودرو و قطعات 

آن را شامل می شود.
غلامی بیان کرد: گمرک بین المللی مهران از نظر 
صادرات برای ســومین سال متوالی در رتبه نخست 

بین ۱۲ گمرک مرزی با کشور عراق قرار دارد.

۴۷میلیوندلارمحصولاتکشاورزیاز
مرزمهرانصادرشد

مدیــرکل گمرک اســتان ایلام گفــت: در نیمه 
نخست ســال جاری بیش از ۴۷ میلیون دلار انواع 

هماکنونبهطور
میانگینحجم
فعالیتترانزیتی
گمرکپایانهمرزی
مهراندرطولسال
۱۴۰تا۱۵۰هزارتن
استکهعمدهاین
کالاهاازمبداکشور
ترکیهوازطریق
گمرکمهرانروانه
بازارهایبینالمللی
میشودکهبیتردید
باشروعبهفعالیت
منطقهآزادتجاری
مهران،حجم
کالاهایترانزیتی
ازاینمرزبهسوی
بازارهایعراقو
بینالمللیافزایش
خواهدشد.

مونا هادی    - استانایلامباداشتنمرزبینالمللیمهرانوچندینبازارچهمرزییکیازاستانهایفعالدرحوزهتجارتکشوربا
همسایهغربییعنیعراقاســتکهتقویتاینمرز،فرصتطلاییرابرایمبادلاتکالابهاینکشورفراهمکردهتاصادراتنیزبه

بهترینشکلرونقگیرد.

مرز بین المللی مهران بر مدار رونق و توسعه

 تولید۱۹۶۰میلیاردمترمکعبگازدر
پالایشگاههایپارسجنوبی

 مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی اعلام 
کرد که از ابتدای تاسیس این مجموعه تاکنون 
یک هزار و ۹۶٠ میلیارد مترمکعب گاز طبیعی 
در پالایشگاه های آن شیرین سازی و به خطوط 

سراسری منتقل شده است.
به گــزارش از وزارت نفت، »احمد باهوش« 
با اشــاره به بیســت وپنجمین سالگرد تاسیس 
مجتمــع گاز پارس جنوبی افزود: این مجموعه 
۲8 مهر سال ۱٣۷۷ به عنوان یکی از شرکت های 
فرعی شرکت ملی گاز ایران تاسیس و عهده دار 
مســوولیت بهره برداری از تاسیســات خشکی 
فازهای چندگانه میدان گازی پارس جنوبی شد.

وی با بیان اینکه نخستین تولید و شیرین سازی 
رسمی گاز طبیعی از پالایشگاه دوم پارس جنوبی 
)فازهای ۲ و ٣( در سال ۱٣8٠ آغاز شد، اظهار 
داشت: در آن زمان روزانه ۵٠ میلیون مترمکعب 
خوراک دریافتی از ســکوهای میدان مشترک 
پارس جنوبی بــود و ۴٠ میلیون مترمکعب در 

روز گاز طبیعی تولید و شیرین سازی می شد.
به گفته مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی، 
در آن زمان روزانه 8٠ هزار بشکه میعانات گازی 
و ۴٠٠ تن گوگرد تولید می شد.باهوش با تاکید 
بر توسعه چشــمگیر پالایشگاه های سیزده گانه 
پــارس جنوبی در این ۲۵ ســال، تصریح کرد: 
خوراک دریافتی مجتمع از سکوهای سرچاهی 
این میدان مشترک اکنون روزانه ۶۵٠ میلیون 
مترمکعب است که ۵8٠ میلیون مترمکعب گاز 
طبیعی در پالایشگاه ها شیرین سازی، تولید و به 
خطوط سراسری منتقل می شود.وی با اشاره به 
تامین ۷۵ درصد گاز تولیدی کشــور از پارس 
جنوبی، از تولیــد و صادرات محصولات جانبی 
در ایــن مجموعه خبــر داد و گفت: همچنین 
به منظور ارزآوری برای کشور، اکنون روزانه ۷8٠ 
هزار بشکه میعانات گازی، ۱۵ هزار تن اتان، ۱۵ 
هزار تن پروپان، ۱٠ هزار تن بوتان و ۲۵٠٠ تن 
گوگرد در پالایشــگاه های پارس جنوبی تولید 
می شــود.مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی 
در پاســخ به پرسشی درباره تولید ۲۵ ساله گاز 
طبیعی در این مجموعه، اظهار کرد: در این مدت 
۲ هزار و ٣۴٠ میلیارد مترمکعب گاز از سکوهای 
سرچاهی میدان مشترک پارس جنوبی دریافت 
و هزار و ۹۶٠ میلیــارد مترمکعب گاز طبیعی 
شیرین سازی و به خطوط سراسری منتقل شده 
است.طبق توضیحات باهوش، در این ۲۵ سال ۲ 
میلیارد و 8٠٠ میلیون بشکه میعانات گازی نیز 
تولید و ۲۵ میلیون تن پروپان، ۱۶ میلیون تن 
بوتــان و میلیون تن گوگرد صادر و ٣۱ میلیون 
تن اتان به پتروشــیمی های کشور تحویل داده 
شده است.شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی در 
شهرستان عســلویه و کنگان از شهرستان های 
استان بوشــهر در کنار ساحل خلیج فارس در 
قالب دو ســایت صنعتی مســتقر شده است و 
افــزون بر خدمات تولیــد گاز، با ورود به حوزه 
مسئولیت اجتماعی اقدام های قابل توجه و مؤثری 
در بخش فرهنگ، آموزش، ســلامت، اشتغال و 
حمایت از محیط زیست منطقه انجام می دهد.

موقعیت پالایشــگاه های گاز در سایت های ۱ و 
۲ بوده که در شهرســتان های عسلویه و کنگان 
شامل ۲۴ فاز گازی است که فازهای ۱ تا ۱٠ و 
۱۵ تا ۲۱ در ســایت ۱ )عسلویه( و فازهای ۱۱ 
تا ۱۴، فاز ۱۹ و فازهای ۲۲ تا ۲۴ در ســایت ۲ 

)کنگان( قرار دارند.

محیطزیستآذربایجانشرقیباهیچواحدتولیدیآلایندهمماشاتنمیکند
 مدیر کل حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی اعلام کرد: این مجموعه بنا به شرح وظایف و ماموریت های محوله با 

هیچ واحد تولیدی و صنعتی آلاینده مماشات نمی کند.
 شهنام اشتری در بازدید از کارخانه کلرپارس تبریز، افزود: نظارت و پایش کارشناسان اداره کل حفاظت محیط زیست استان و 
ادارات تابعه با توجه به افزایش میزان هر نوع آلاینده  ای بر اساس برنامه ریزی جامع و هدفمند به طور شبانه روزی انجام می شود.

وی یادآور شد: هیچ گونه مماشاتی با واحدهای آلاینده نداریم و در صورت احراز آلایندگی هر واحد صنعتی و تولیدی، در 
چهارچوب قوانین محیط زیستی به شدت برخورد خواهیم کرد.
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5 سرمایه 

افزایشقیمتکودشیمیاییمنتفیشد
 مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان کرمانشاه گفت: مصوبه افزایش ٣٠ درصدی قیمت کود شیمیایی منتفی شده 
است و کشاورزانی که به قیمت جدید کود خریداری کرده اند می توانند برای دریافت اضافه وجوه پرداختی خود به کارگزاری ها 
مراجعه کنند.سهراب مصطفی با اعلام این خبر اظهار کرد: در تاریخ ۲۲ مهرماه امسال براساس مصوبه وزارت جهاد کشاورزی قیمت 
انواع کود شیمیایی حدود ٣٠ درصد افزایش یافت و از این تاریخ به کشاورزان براساس قیمت های جدید کود تحویل داده شد.

وی افزود: در تاریخ ۲۵ مهرماه و تنها پس از ســه روز از ابلاغ این مصوبه، وزارتخانه اقدام به لغو آن و تحویل کود بر اســاس 
قیمت های قبل توسط کارگزاری ها کرد.

محصولات کشاورزی از مرز بین المللی مهران به کشور 
عراق صادر شــده است.غلامی اظهار کرد: این میزان 
صادرات محصولات کشــاورزی شامل ۱۴۲ هزار تن 
انواع صیفی جــات بوده که صدرات آن از طریق مرز 

بین المللی مهران به کشور عراق انجام شده است.
وی بــا بیان اینکــه میزان صــادرات محصولات 
کشــاورزی از لحاظ ارزشی نســبت به مدت مشابه 
سال قبل رشــد ۴۹ درصدی نشان می دهد، افزود: 
ســال گذشته بیش از ۲۹۲ هزار تن انواع محصولات 
کشــاورزی )صیفی جات( به ارزش ۷۴ میلیون دلار 

از مرز بین المللی مهران به عراق صادر شده است.
غلامی با بیان اینکه اقدامات خوبی در راســتای 
کشــف کالاهای قاچاق در مرز انجام شــده اســت، 
گفت: تدابیر لازم برای کنترل بیشتر قاچاق کالا در 

مرز اتخاذ و با متخلفان برخورد می شود.

رتبهنخستصادراتگمرکمهرانبرای
سومینسالمتوالیباعراق

مدیرکل گمرک اســتان ایلام به موفقیت های به 
دســت آمده در گمرک ایلام اشاره کرد و گفت: این 
گمرک از نظر صادرات برای سومین سال متوالی در 
رتبه نخســت بین ۱۲ گمرک مرزی با کشور عراق 

قرار دارد.
غلامی بیان کرد: ســال ۱۴٠۱ مجموع صادرات 
از گمرکات اســتان ایلام بیش از سه میلیون و ۲۵۹ 
هزار تن بــه ارزش یک میلیارد و ۶٠۹ میلیون دلار 

بوده که از لحاظ وزن ۴۴ درصد و از لحاظ ارزش ٣۹ 
درصد رشد نشان می دهد که این مقدار صادرات یک 

رکورد جدید در تمام سالیان فعالیت گمرک است.
وی با بیان اینکه سال گذشته رکورد وزنی مجموع 
صادرات در طول تمام سالهای فعالیت گمرک استان 
ایلام شکســته شد، افزود: گمرک مهران همچنان با 
اختلاف در صدر ۱۲ گمرک مرزی با عراق قرار دارد.

توسعهزیرســاختهایمرزمهرانجزو
اولویتهایدولتباشد

نماینــده مردم ایلام، مهران، ســیروان، چرداول، 
ایوان، چوار، ملکشــاهی و هلیلان در مجلس شورای 
اســلامی با اشاره به مطالبه مردم برای اجرایی شدن 
منطقه آزاد مهران، گفت: توسعه زیرساخت های مرز 

مهران جزو اولویت های دولت است.
"ســارا فلاحی" اظهار کرد: گشایش منطقه آزاد 
مهــران از مهمترین مطالبات مردم بوده که نیازمند 
همکاری مسئولان و نمایندگان استان برای اجرایی 

شدن آن هستیم.
وی افزود: توسعه زیرساخت های منطقه آزاد مهران 
باید جزو اولویت های دولت در استان باشد، این مسئله 
باید در ســفر دور دوم رئیس جمهور به استان مورد 

توجه جدی قرار گیرد.
نماینده مردم ایلام در مجلس شــورای اسلامی با 
اشاره به مزیت های مرز مهران برای توسعه صادرات، 
تاکید کرد: باید از این فرصت برای توسعه و اشتغال 

در استان استفاده کرد.
فلاحی اضافه کرد: متاسفانه مشکلاتی در منطقه 
ویژه اقتصادی مهران وجود داشت که باعث ناامیدی 
مردم شد، امیدواریم این مشکلات گریبان گیر منطقه 

آزاد مهران نشود.
وی یادآور شــد: مرز مهران یک گذرگاه صادراتی 
مهم در کشــور به عراق شناخته می شود، همکاری 
مسئولان و نمایندگان برای توسعه این مرز بسیار مهم 
است.نماینده مردم ایلام، مهران، سیروان، چرداول، 
ایوان، چوار، ملکشــاهی و هلیلان در مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: منطقه آزاد مهران نیازمند نگاه 
ویژه مسئولان کشوری است تا این مهم در سال جاری 

وارد فاز اجرایی شود.

فازاولمنطقهآزادمهرانامسالعملیاتی
میشود

مدیر اجرایی منطقه آزاد مهران با اشــاره آخرین 
وضعیت منطقه آزاد مهران، گفت: فاز اول این منطقه 

سال جاری وارد مرحله اجرایی می شود.
"نورالدیــن رحیمــی" بــا بیــان اینکه توســعه 
زیرســاخت های منطقه آزاد مهران و سرمایه گذاری 
در این منطقه در دستور کار قرار دارد، افزود: منطقه 
آزاد مهــران در صورت تامیــن اعتبارات لازم جهت 
انجام زیرســاخت ها، عملیات اجرایــی فاز اول آن 

آغاز می شود.
مدیــر اجرایی منطقــه آزاد مهــران تاکید کرد: 
مطالعــات طرح جامــع منطقه آزاد مهــران دارای 

پیشرفت ۶۴ درصدی است و با ایجاد زیرساخت های 
لازم و تملک اراضی زمینه حضور سرمایه گذاران نیز 

در این منطقه فراهم می شود.
رحیمی تاکید کرد: رایزنی با چندین شرکت بخش 
خصوصی برای سرمایه گذاری در منطقه آزاد مهران 
صورت گرفته و خوشبختانه مورد استقبال واقع شده 
است.وی افزود: وسعت منطقه آزاد مهران هفت هزار 
و هشــتصد هکتار است و با توجه به ظرفیت های و 
اســتعدادهای این منطقه، در آینده قطب اقتصادی 

استان می شود.
مدیــر اجرایی منطقــه آزاد مهران یادآور شــد: 
موقعیــت مرز مهران برای فعالیــت های اقتصادی، 
گردشــگری، اربعیــن بســیار حایز اهمیت اســت، 
ولــی تحقق ایــن امر به تخصیص اعتبار و توســعه 

زیرساخت های آن نیاز دارد.
وی گفت: شــرایط لازم برای ســرمایه گذاری در 
بخش های صنایع پائین دستی نفت و گاز، کشاورزی، 

دامداری و ... در این منطقه اندیشیده شده است.

وجــودبازارچههایمرزیایلام،فرصتی
خاصبرایتوسعهتجارتباعراق

وجود بازارچه های مرزی به عنوان یکی از ظرفیت 
های اســتان های مرزی بهترین ابزار و راهکار برای 
گســترش صادرات، رونق اقتصاد محلی و کمک به 
اقتصاد ملی است، بر این اساس راه اندازی و گسترش 
بازارچه های مرزی یکی از اولویت های مســئولان 
اســتانی از جمله ایلام به منظور رشد شاخص های 

اقتصادی بشمار می رود.
پیشــینه روابط اقتصادی اســتان مرزی ایلام با 
مردم اســتان های هم مرز عراق به علت پیوندهای 
خویشاوندی و اشتراک های مذهبی و فرهنگی نشان 
می دهد سرمایه گذاری و توسعه بازارچه های مرزی 
هم برای ایلام و هم استان های مرزی و مرکزی عراق 

دارای توجیه و صرفه اقتصادی است.
ایــلام با وجود برخــورداری از طولانی ترین مرز 
مشــترک با عراق اکنون تنها یک بازارچه مرزی در 
شهرستان مهران دارد که می طلبد به منظور توسعه 
صادرات و مراوده های تجاری با کشــور همســایه 
بازارچه هــای دیگری در این اســتان راه اندازی و 

دایر شود.
فعالان بازرگانی و اقتصادی ایلام بر این باورند که 
توســعه بازارچه های مرزی در همسایگی عراق می 
تواند در توســعه اقتصادی و بهبود زندگانی و فضای 
کسب و کار این استان تاثیر و نقش ممتاز داشته باشد.

گســترش و افزایش بازارچه های مرزی ایلام از 
آن رو قابل تامل و توجه است که می تواند افزون بر 
رونق بخشــی به اقتصاد ملی و ارز آوری سبب ایجاد 

اشتغال پایدار، رشد صادرات را در پی داشته باشد.
 با تقویت زیرســاخت ها، فراهم کردن شرایط و 
امکانات و همچنین شناسایی ظرفیت های موجود در 
استان مرزی ایلام و مزیت های مناطق آزاد مهران می 
توان در عرصه صادرات به جایگاه بالاتری از صادرات 

با کشور عراق دست پیدا کرد.

رکناساســیبرایرشداقتصادی
کمکپلیساست

 معــاون صنایع ماشــین آلات و تجهیزات 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت )صمت( 
گفت: اســتقرار نظم، امنیت و آرامش موجب 
اطمینان خاطر ســرمایه گذاران، صنعتگران و 
تولیدکنندگان می شــود و این رکن اساسی با 

کمک پلیس فراهم خواهد شد.
 سید محمد موسوی روز پنجشنبه در اولین 
اجلاس جهادگران اقتصادی ایران »همپا« که 
در سالن همایش های صدا و سیما برگزار شد، 
افزود: رشــد اقتصادی بهار امسال بدون حوزه 
نفت، ۶ درصد اعلام شــده که نمونه های آن 
فقط در حوزه ماشین آلات و تجهیزات ٣.۱8 

درصد شاهد رشد بودیم.
وی یادآور شد: با وجود همه مشکلات امسال 
شاهد رشد اقتصادی بودیم، یک رکن اساسی 
برای رشــد اقتصادی، کمک و مساعدتی است 

که پلیس می تواند انجام دهد.
موسوی اظهار داشــت: قطعا استقرار نظم، 
امنیــت و آرامــش موجب اطمینــان خاطر 
صنعتگران ماست تا وارد حوزه سرمایه گذاری 
شده و با خیال راحت و در فضایی امن فعالیت 

کنند و شاهد رشد اقتصادی خوب باشیم.
معــاون صنایع ماشــیت آلات و تجهیزات 
وزارت صمــت با بیان اینکه اینکه بازار ناموس 
یک کشــور اســت، تاکید کرد: نباید شرایط 
فعالیت برای تولیدکنندگان و شرکت های فاقد 
مجوزهــای قانونی و فراری از پرداخت بیمه و 
مالیات برابر با شرکت های پایبند به تعهدات 
قانونی باشــد و از همین رو یکی از درخواست 
های جدی صاحبان کسب و کار و ورود پلیس 
در حوزه ایجاد امنیت برای اقتصاد کشور است.

معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه 
نیز در همین اجلاس گفت: امروز بیشــترین 
تقاضــا برای همکاری اقتصادی در بین المللی 
مربوط به انتقال دانش، تکنولوژی و فناوری در 

قالب صدور خدمات مهندی است.
مهدی صفری افزود: اکنون ایران در بخش 
مهندســی و خدمات حرف های بسیاری برای 
گفتــن دارد می تواند به آســانی در حوزه راه 
ســازی، نیروگاه ســازی، ســاختمان سازی، 
تعمیر و ســاخت پتروشــیمی و پالایشگاه و 
حوزه کشــاورزی به طور چشم گیری فعالیت 
کند همانگونه که هم اکنون مشغول به تعمیر 
و ســاخت چندین پتروشــیمی در کشورهای 

مختلف است.
وی خاطرنشــان کرد: در دولت ســیزدهم 
سیاست تعامل با همســایگان از اولویت های 
ما در دیپلماسی اقتصادی بود، معتقدم اگر ما 
روابط اقتصادی، محکمی داشته باشیم، خود به 
صورت اتوماتیک امنیت و سیاست را به دنبال 
خود خواهد آورد.صفری ادامه داد: همزمان با 
گسترش تعامل با کشورهای همسایه به سمت 
کشــورهای آفریقایی، آمریکای لاتین و شرق 
آســیا و جنوب شرق آسیا حرکت کردیم و به 

توافقات قابل توجهی دست یافتیم.
وی بــا تاکید بــر اینکه آینــده اقتصادی 
جمهوری اســلامی در قاره آفریقاســت اعلام 
کرد: ایران در تمامی زمینه ها در این قاره می 
تواند حضور قوی داشــته باشد با آنکه در این 
چند ســاله این فرصت ها را از دست دادیم و 
کشــورهای دیگر جایگزین شده اند اما هنوز 
زمینه برای ورود و فعالیت اقتصادی وجود دارد.

بازارچههایمرزییکیازراههایدلارزداییاست
وزیر کشوریکی از راههای دلار زدایی بازارچه های مرزی دانست و تاکید 

کرد: تعهدات ارزی برای بازارچه های مرزی ضرورتی ندارد.
 احمد وحیدی عصر چهارشنبه در نشست معاونان اقتصادی استانداری ها 
که در سالن پیامبر اعظم وزارت کشور برگزار شد، نکاتی را درباره ماموریت 

های این معاونت و بایدهایی که باید انجام دهند، مطرح کرد.
وی با تاکید بر اینکه معاونت های اقتصادی استانداری ها باید هشدارهای 
لازم را نســبت به مشکلات به صدا در آورند و به موقع برای حل آنها اقدام 
کنند، افزود: شناسایی به موقع مشکلات، پیش بینی آینده و ارائه راه حل، 
با رعایت این نکته که تلاش شــود ابتدا مساله در استان حل و فصل شود، 

بر عهده معاونان اقتصادی است.
وزیر کشور تصریح کرد: هیچ مشکلی نباید حل نشده باقی بماند. معاونت 
اقتصادی اســتانداری ها باید موارد را به ستاد منتقل کنند و این به معنای 

یکپارچگی برای حرکت در مسیر پیشرفت اقتصاد است.
وحیدی در ادامه در پاســخ به برخی موارد مطرح شده از سوی معاونان 
اقتصادی استانداری ها به مساله بازارچه های مرزی پرداخت و گفت: تعهدات 
ارزی بــرای بازارچه های مرزی ضرورتی ندارد و یکی از راه های دلار زدایی 

همین بازارچه ها هستند.
وی خاطرنشان کرد: این بازارچه ها در تبادل تجاری با کشورهای همسایه 

می توانند با پول دو طرف یا جریان ریال ایران، تجارت کنند.
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 به نقــل از روابط عمومی و امــور بین الملل 
ســازمان منطقه آزاد قشــم، عــادل پیغامی روز 
دوشــنبه در این جلســه با تاکید بــر لزوم فعال 
ساختن دیپلماسی اقتصادی در منطقه آزاد قشم، 
بیان داشــت: جزیره قشم از ظرفیت های فراوانی 
برای دستیابی به توسعه برخوردار است و افزایش 
مراودات بین المللی به منظور دســتیابی به این 

هدف در دستور کار قرار دارد.
وی ادامه داد: از همین روی مذاکرات خوبی با 
کشور روسیه انجام شده و شرایط حضور روس ها 
در توســعه طرح های بندری، عمرانی و شیلاتی، 
افزایش تبادلات در حوزه گردشــگری، برقراری 
خطــوط هوایی بین قشــم و روســیه به صورت 

مستقیم یا غیرمستقیم در دست بررسی است.
پیغامی در این جلسه ضمن تشریح طرح جامع 
ارتباطی خلیج فارس و معرفی ظرفیت های حمل 
و نقل و پشــتیبانی )لجستیک( منطقه آزاد قشم، 
اضافه کرد: آمادگی لازم برای همکاری با شرکت 
های روسی در ساخت و توسعه طرح های یادشده 
وجود دارد.مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشم 
اظهار داشت: همچنین آمادگی لازم برای همکاری 
با بانک های روســیه و راه اندازی فروشگاه های 
زنجیره ای در منطقه آزاد وجود دارد که مستلزم 

مساعدت سفیر ایران در روسیه است.
به گفته پیغامی امکان سنجی برقراری خطوط 
پروازی بین مســکو - تهران - قشــم و سوچی - 
تهران - قشــم از دیگر مواردی که مورد استقبال 
روس ها قرار دارد و نیازمند مساعدت سفیر برای 

انجام پیگیری های لازم است.

احداثپلُخلیجفارسدرانتظارحمایت
هایبیشتردولتاست

وی همچنین با اشــاره به سفر هیاتی از استان 
کراسنودار روسیه به جزیره قشم، افزود: مذاکرات 
اولیه بــرای انعقاد تفاهم نامه هــای همکاری و 
برقراری ارتباط خواهرخواندگی بین قشم و شهر 

سوچی انجام شده است.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم خاطرنشان 
ساخت: ســفارت ایران در کشور روسیه می تواند 
نقش موثری در در زمینــه معرفی جزیره زیبای 
قشم به شرکت های روسی و تبلیغ توانمندی های 
این جزیره در روسیه و ارائه راهکارهای تبلیغاتی 
ایفا کند.در ادامه این جلســه کاظم جلالی سفیر 
جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه نیز 
ضمن ابراز خرســندی از اقدامات انجام شده در 
حوزه دیپلماسی اقتصادی در قشم از آمادگی این 
سفارت به منظور تسهیل ارتباطات قشم و روسیه 
خبر داد.وی ادامه داد: توجه به شــرایط راهبردی 
قشم، این جزیره مکان خوبی برای افزایش سطوح 
ارتباطی با کشور روسیه به حساب می آید و از ارایه 

همکاری های لازم دریغ نخواهیم کرد.
جلالــی ضمن ارایــه راهکار و پیشــنهادهای 
مطلوب به منظور افزایش مراودات پیشــنهاد داد 
تا منطقه آزاد قشــم میزبان کمیسیون مشترک 
اقتصادی روسیه و ایران شود که این موضوع مورد 

استقبال مسوولان سازمان قرار گرفت.
به گزارش ایرنا، جزیره زیبای قشــم مشرف به 
تنگــه هرمز و مجرای ورودی بــه خلیج فارس و 

دریای عمان است.
این جزیره که بزرگ ترین جزیره خلیج فارس 
اســت، به دلیل مجاورت بــا اقیانوس هند، وجود 
منابــع نفــت و گاز و واحدهــای پتروشــیمی و 
پالایشگاهی و تجهیزات فراساحلی و برخورداری 
از تســهیلات بندری برای کشتی های بزرگ )در 
رده پاناماکــس( یکی از راهبــردی ترین جزایر 
ایران و خلیج فارس اســت کــه به دلیل خدمات 
سوخت رســانی به کشــتی های عبوری از آبراهه 
بین المللی و پارک های انرژی و زیست – فناوری 

آن شهرتی جهانی دارد.
از ســوی دیگر، ویژگی های طبیعی و تاریخی 
این جزیره، باعث شــده قشــم به یکی از مقاصد 

گردشگری اصلی در ایران تبدیل شود.
منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشم، حدود ٣٠٠ 
کیلومتر مربع از این جزیره را شامل می شود. این 
منطقه بــه دلیل قرارگیــری در نقطه ای کلیدی 
از کریدور ترانزیتی شــمال – جنوب، دسترســی 
به کریدور پروازهای بین المللی شــرق – غرب و 
تســهیلات بندری آن، که به نوعــی مکمل بندر 
شــهید رجایی اســت، نقش پررنگی در تجارت و 

بازرگانی جهانی دارد.
اهــداف و محورهای اصلــی فعالیت های این 
منطقه آزاد تجاری – صنعتی شــامل توســعه و 
گسترش صنعت ترانزیت و حمل و نقل، گسترش 
تجارت و خدمات تجاری، صنایع انرژی بر، صنایع 
بیوتکنولوژیک و منابع دریایی، صنایع گردشگری، 
شــیلات و صید صنعتی، خدمات پشتیبان نفت و 

پارک های انرژی است.

ازسویدیگر،
ویژگیهایطبیعیو
تاریخیاینجزیره،
باعثشدهقشم
بهیکیازمقاصد
گردشگریاصلیدر
ایرانتبدیلشود.

علیرضاحیدری-عادلپیغامیمدیرعاملسازمانمنطقهآزادقشموکاظمجلالیسفیرجمهوریاسلامیایراندرفدراسیونروسیه
دریکجلسهویدئوکنفرانسیراهکارهایارتقایمراوادتاقتصادی،حملونقل،بندری،بانکی،عمرانیوگردشگریرابررسیکردند.

مراودات اقتصادی و تجاری قشم و روسیه ارتقا می یابد

صادراتپتروشیمیخراسانبه۲۶کشورافزایشیافت
 مدیرعامل پتروشیمی خراسان واقع در شهرستان بجنورد گفت: این شرکت ارزش صادرات محصولات خود را به ۴۶ درصد 

و اهداف صادرات را به ۲۶ کشور دنیا توسعه داد.
یوسف حسنی اظهار کرد: این واحد تولیدی اخیرا موفق به اخذ تندیس زرین و لوح تقدیر صادر کننده نمونه ملی شد.

وی خاطرنشان کرد: تنوع در بسته بندی و ارائه محصولات از شاخص های ارزیابی برای گزینش واحدهای نمونه صادرکننده 
در عرصه ملی بود.مدیرعامل پتروشیمی خراسان با بیان اینکه سال های پیش، صادرات پتروشیمی خراسان به ۱۴ کشور انجام 

می شد تصریح کرد: افزایش میزان صادرات و کشورهای هدف صادراتی نشان از کیفیت بالای محصولات این شرکت دارد.

بهسمتحل پایاننامهها هدایت 
مسائلصنعتپتروشیمی

 فراخوانی با هدف رفع نیازهای پژوهشی و 
فناورانه هلدینگ دانش بنیان خلیج فارس در 
راستای تحقق اهداف تفاهم نامه شرکت صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس با شـورای عـالی علـوم، 

تحقیقات و فناوری منتشر شد.
 در این راستا دبیرخانه شورای عالی عتف در 
نظر دارد از پایان نامه ها و رساله های تحصیلات 
تکمیلی مرتبط با حوزه صنایع پتروشیمی که 
مورد نیاز هلدینگ خلیج فارس است، حمایت 
کند.ایــن مجموعه طی مکاتبــه ای از همه 
دانشگاه ها و پژوهشــگاه ها درخواست کرد تا 
فهرســت پایان نامه ها و رساله های تحصیلات 
تکمیلی مصــوب و در حال اجرای خود را در 
قالب فایل پروپوزال )پیشنهاده( ارسال کنند. 
متقاضیان شــرکت در این فراخوان می توانند 
پیشــنهاده های تایید شــده خــود در حوزه 
پتروشــیمی را تا ۱٠ آبان ســال جاری برای 
بررســی و ارزیابی به دبیرخانه شــورای عالی 
عتف ارسال کنند. رســاله ها بر اساس نتیجه 
ارزیابی پیشنهاده و میزان ارتباط آنها با مسائل و 
نیازهای شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 

جهت حمایت، انتخاب خواهند شد.
 وزارت علوم و صنایع پتروشــیمی خلیج 
فارس در راســتای رفع نیازهای پژوهشــی و 
فناورانه صنایع پتروشــیمی کشور و حمایت 
از تولیــد دانش بنیان اردیبهشــت گذشــته 
تفاهم نامه ای امضا کردند. هدف اصلی این تفاهم 
نامه، همکاری و هماهنگی میان بازیگران زیست 
بوم حــوزه فناوری و نــوآوری به منظور رفع 
نیازهای پژوهشی و فناورانه صنایع پتروشیمی 

کشور و حمایت از تولید دانش بنیان است.
شناسایی و دســته بندی نیازهای صنایع 
پتروشــیمی کشــور و جهت دهــی آنها در 
قالب ســامانه نیازها و ایده ها )نان( و ســاتع، 
تدوین برنامه های ســاخت داخل، مشارکت 
برای ایجاد فرصــت مطالعاتی اعضای هیات 
علمی در شــرکت های وابســته و حمایت از 
پایان نامه های کارشناســی ارشــد و دکتری 
برای رفع نیازهای پژوهشــی شــرکت های 
وابســته به صنایع پتروشــیمی خلیج فارس 
و حمایت مســتمر از برگــزاری همایش ها 
و نمایشــگاه هــای تقاضا محــور از تعهدات 
 هلدینگ خلیج فارس در این تفاهم نامه ســه

 ساله است.
بسترسازی ایجاد دوره های مطالعاتی برای 
اعضای هیات علمی، دســتیار فناور و محقق 
پســادکتری در شرکت های وابسته به صنایع 
پتروشــیمی خلیج فــارس، تعریف همکاری 
های ارتباط دانشــگاه با صنعت و شناســایی 
موانع داخلی ســازی در صنایع پتروشیمی و 
تلاش برای رفع آنها از تعهدات وزارت علوم و 
دبیرخانه شورای عتف در این تفاهم نامه است.

در این تفاهم نامه مقرر شــده است کارگروه 
مشترکی با حضور نمایندگان طرفین و برای 
اجرای مفاد این تفاهم نامه برنامه ریزی کند. 
جلســات این کارگروه حداقــل فصلی یکبار 
برگزار می شود.شورای عالی علوم، تحقیقات و 
فناوری )عتف( به عنوان نهادی فرابخشــی به 
 ریاست رئیس جمهور مرجع تصمیم گیری در

 مورد مهم ترین اولویت ها و برنامه های پژوهش 
و فناوری کشور است. 

ظرفیتسازیاستراتژیکبرایتامینمسکنفرهنگیان
مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان با اشاره به تعاملات راهبردی با آموزش 
و پرورش، بر استفاده از ظرفیت های استراتژیک موجود در هلدینگ ساختمانی 
معلم در راســتای حمایت و تامین نیازهای فرهنگیان تاکید کرد. حمیدرضا 
نجف پور کردی در مراســم تکریم مهندس ســید فرزاد نجات نیا مدیرعامل 
پیشین هلدینگ ساختمانی معلم با اشاره به اینکه در یک سازمان و به تبع 

آن در این موسسه مدیران اجرایی مرکز ثقل هستند، بیان کرد: با این رویکرد 
در انتصابات مدیران افرادی ذیصلاح را انتخاب کردیم.وی ادامه داد: پیشبرد 
کارها و اقدامات اساسی موسسه باید با هم افزایی و هماهنگی در مجموعه و 
در چارچوب مسائل سازمانی دنبال شود.مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره 
فرهنگیان گفت: همه ما بنا بر وظایف ســازمانی در قبال جامعه و فرهنگیان 

همچنین با نگاه به فرمان مقام معظم رهبری، تکلیف داریم.
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تاثیرکاهشقیمتجهانیمحصولاتپتروشیمیبرصادراتغیرنفتیخوزستان
 رییس اداره بازرگانی خارجی اداره کل صنعت، معدن و تجارت خوزســتان گفت: ســیر نزولی قیمت جهانی محصولات 

پتروشیمی، صادرات استان را از نظر ارزشی با روند کاهشی روبرو کرده است.
مصطفی دهقان بیان کرد: صادرات کالاهای غیر نفتی از خوزستان در ۶ ماهه نخست امسال از نظر وزنی ٣۵ درصد رشد 
داشته اما از نظر ارزشی دلیل کاهش قیمت جهانی محصولات پتروشیمی روند کاهشی داشته است.خوزستان با داشتن ۲۱ 
مجتمع پتروشیمی در منطقه ویژه اقتصادی بندر ماهشهر یکی از قطب های پتروشیمی در سطح ملی است که حدود ۴٠ 

درصد ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی کشور در این منطقه وجود دارد.

 وزارتنفتبا۵۰۰شرکتدانشبنیان
تعاملوقرارداددارد

 معــاون وزیر نفت در امــور برنامه ریزی با 
اشاره به احداث پالایشگاه ها و انجام تعمیرات 
اساسی به دست نیروهای داخلی، گفت: در ۲ 
ســال اخیر توانسته ایم استفاده از شرکت های 
دانش بنیان را چند برابر کنیم و در حال حاضر 
بیش از ۵٠٠ شرکت دانش بنیان با وزارت نفت 

تعامل و قرارداد دارند.
هوشــنگ فلاحتیان، در دومین کنفرانس 
ملی فناوری هــای نوین در انرژی، اظهار کرد: 
در زمینه تعامل با دانشــگاه ها تفاهم نامه های 
مختلفــی را تبــادل کرده ایــم و قراردادهای 

متعددی در این زمینه در حال اجرا است.
وی با بیان اینکه ۵۵ تجهیز مورد نیاز صنعت 
نفت، گاز و پتروشیمی را احصا کرده ایم، تأکید 
کرد: لازمه این کار، به کارگیری شــرکت های 
دانش بنیان بوده و آمادگی داریم فهرست این 
تجهیزات را منتشر کنیم و وزارت نفت آمادگی 
دارد برای ساخت این تجهیزات در داخل کشور، 

قرارداد منعقد کند.
فلاحتیان نسبت فارغ التحصیلان رشته های 
علوم، فناوری و مهندسی به جمعیت ایران را 
٣۹ درصد ذکر کرد و گفت: در ۴٠ سال گذشته، 
به دســت همین متخصصان داخلی ساخت 
مسکن ۴٠ برابر، تولید سیمان ۹ برابر، ظرفیت 
بنادر ۱۲ برابر، تولید گاز ۲۵ برابر، بزرگراه ها ۲۹ 

برابر و خطوط ریلی ٣ برابر شده است.
معــاون برنامه ریزی وزیر نفت در خصوص 
شدت انرژی در کشور اظهار کرد: شدت انرژی 
بیشــتر کشــورها رو به کاهش است؛ ولی در 
ایران همواره شدت انرژی رو به افزایش است 
که نشــان می دهد از آن به درستی استفاده 

نمی کنیم.
وی ضمن اشــاره به این موضــوع که در 
خصوص بحث انرژی از نظر قانونی و اســناد 
بالادســتی کمبود نداریم، گفت: مشکل این 
اســت که مدیریت واحدی بــر بخش انرژی 
ســیطره ندارد و به همین دلیل در این زمینه 

توفیقی نداشته ایم.
یارانه هــای انرژی، کمبــود منابع مالی و 
ســرمایه گذاری، متنوع نبودن ســبد انرژی 
کشور، محدودیت در دسترسی به فناوری های 
پیشرفته، تحریم، افت تولید میادین نفت و گاز، 
نبود انسجام سیاســتی در حوزه بهینه سازی 
انرژی، مشکلات کسب وکار در بازار بهینه سازی 
انرژی و طرح های مــاده ۱۲، اجرای ناکارآمد 
معیارها و استانداردهای مصرف انرژی از جمله 
مواردی بودند که فلاحتیان به آن ها به عنوان 
عواملی اشاره کرد که منجر به ناترازی عرضه 

و تقاضای انرژی می شوند.
وی گفت: متولی بهینه سازی مصرف انرژی 
مشــخص نیســت که در برنامه هفتم توسعه 
قرار اســت یک متولی بــرای این امر در نظر 

گرفته شود.

ظرفیتسازیاستراتژیکبرایتامینمسکنفرهنگیان
مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان با اشاره به تعاملات راهبردی با آموزش 
و پرورش، بر استفاده از ظرفیت های استراتژیک موجود در هلدینگ ساختمانی 
معلم در راســتای حمایت و تامین نیازهای فرهنگیان تاکید کرد. حمیدرضا 
نجف پور کردی در مراســم تکریم مهندس ســید فرزاد نجات نیا مدیرعامل 
پیشین هلدینگ ساختمانی معلم با اشاره به اینکه در یک سازمان و به تبع 

آن در این موسسه مدیران اجرایی مرکز ثقل هستند، بیان کرد: با این رویکرد 
در انتصابات مدیران افرادی ذیصلاح را انتخاب کردیم.وی ادامه داد: پیشبرد 
کارها و اقدامات اساسی موسسه باید با هم افزایی و هماهنگی در مجموعه و 
در چارچوب مسائل سازمانی دنبال شود.مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره 
فرهنگیان گفت: همه ما بنا بر وظایف ســازمانی در قبال جامعه و فرهنگیان 

همچنین با نگاه به فرمان مقام معظم رهبری، تکلیف داریم.

 مراســم امضای تفاهم نامه همکاری و مشــارکت و 
ســرمایه گذاری در زمینه اکتشاف، استخراج، فراوری و 
بهره وری در محدوده های معدنی بین ســرمایه گذاری 
صدر تأمین )تاصیکو( از شرکت های تابعه سرمایه گذاری 
تأمین اجتماعی )شستا( و ســازمان اقتصاد مقاومتی 
ارتش جمهوری اســلامی ایران بــا حضور وزیر تعاون، 
معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران، 
مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری تأمین اجتماعی 
)شستا(، مدیرعامل صدر تأمین و رئیس سازمان اقتصاد 

مقاومتی ارتش برگزار شد.

حرکتدرراستایبرنامههایاقتصادیدولت
»ابراهیم بازیان« مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
تأمین اجتماعی )شستا( در این مراسم گفت: مجموعه 
شستا با دارا بودن بیش از ۱۶٣ شرکت کنترلی و ۱٠٠ 
شرکت غیر کنترلی، بزرگ ترین هولدینگ چند رشته ای 
در نظام اقتصادی کشور اســت که به عنوان لیدر بازار 

سرمایه شناخته می شود.
وی افزود: در دولت ســیزدهم با توجه به تمرکز بر 
رشــد و ســرمایه گذاری یک جهت گیری تحولی را در 
راستای بهره مندی از ظرفیت های حوزه سرمایه گذاری 
از جمله حوزه نفت و پتروشیمی، معادن و بخش صنعت، 
دارویی، انرژی، اپراتورهای مخابراتی و ارتباطی بیش از 
۱۷ رشته صنعت، امروز سهام با ارزش در بازار و تولید در 
اختیار داریم. تلاش همه جانبه و همسوی مجموعه های 
اقتصادی وزارت در جهت این است که بتوانیم طی مدت 
برنامه ۵ ساله خود همراستا با سیاست دولت، بهره مندی 

حداکثری را داشته باشد.
مدیرعامل شستا تاکید کرد: در این راستا باید بگویم 
امروز شستا نزدیک به ۲ درصد )GDP ( تولید ناخالص 
داخلی کشور و ۴ درصد صادرات به بیش از ۴٠ کشور 

را دارد. بیش از ۵ میلیارد دلار گردش مالی این مجموعه 
است و نیمی از آن در قالب دلاری رد و بدل می شود.

بازیان بیان کرد: مجموعه بزرگ کشتیرانی در اختیار 
ما اســت که بیش از ٣٠ درصد حمل و نقل دریایی را 
برعهده دارد، مجموعه های نفت کش، پتروشیمی و معدنی 
در اختیار ما اســت و دو و نیم درصد انرژی کشور را در 
سه نیروگاه تولید می کنیم. در بخش صنایع عمومی در 
حوزه های دامپروری سومین مجموعه تولید شیر هستیم 
و هدفگذاری ۵٠٠ هزار تنی در طی پنج سال آینده داریم.

بازیان خاطرنشان کرد: در اپراتور رایتل جهت گیری 
به سمت اقتصاد دیجیتال را دنبال می کنیم. تمام این ها 
در مجموعه پرتفوی شســتا در جریان هم افزا با سایر 
پرتفوهای در اختیــار وزارت تعاون، تلاش می کند در 
چند حوزه ناظر به درون و بیرون موثر واقع شــود و در 
جریان نگاه اقتصاد مقاومتی بتواند تحولی را در راستای 

برنامه های اقتصادی دولت داشته باشد.
وی تأکید کرد: یکی از مجموعه های مهم ما مجموعه 
صدر تأمین است که به شرکت معدنی و صنعتی ما مربوط 
بوده و مدیریت ذوب آهن اصفهان نیز دست این مجموعه 
است. تلاش ما این است که دوباره این صنعت کهن به 
زنجیره تأمین صنایع فولادی برگردد و رشد توسعه را 
تجربه کند. پهنه های معدنی بسیار غنی و برخوردار از 
ظرفیت های بالا در کشور وجود دارد که در اختیار این 
مجموعه اســت. شکل گیری ظرفیت های خوبی که در 
حوزه اکتشاف، اســتخراج، فراوری و ارزش آفرینی در 
حوزه زنجیره ارزش صنایــع معدنی در این مجموعه، 
گام بلندی است که صدر تأمین را در قله سرمایه گذاری 

شستا قرار می دهد.
»امیرحسین نادری« مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
صدر تأمین نیز در این مراســم گفت: ایران حدود ۶٠ 
عنصر معدنــی دارد و ۶ درصد از منابع دنیا در اختیار 

دارد، درحالی که یک درصد جمعیت دنیا در ایران است. 
به واسطه وجود نفت و گاز تقریبا عناصر معدنی ما مغفول 
مانده و سرمایه گذاری های موردنیاز در این بخش انجام 
نشده است. بعد از تحریم ها و مسائلی که در حوزه های 

انرژی رخ داد توجه کشور به این حوزه جلب شد.
وی افزود: در حوزه طلا کشور در حال حاضر ۱٠٠ تن 
طلا در سال مصرف می کند در حالیکه کل تولید حدود 
۹ تن و کل ظرفیت ایجاد شده برای فلز طلا نیز ۱۴ تن 
است. ایران روی کمربند طلا قرار گرفته و ظرفیت های 
زیــادی در این حوزه در کشــور وجود دارد. جالب این 
است که اکثر طلاهای کشور در مناطق مرزی و از نظر 

اقتصادی محروم قرار دارد.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر تأمین ادامه داد: 
در دولت انقلابی سیزدهم بیشترین میزان سرمایه گذاری 
معدنی را در کشور انجام بدهیم و سال گذشته و امسال 
مجموع ۱٠٠٠ میلیارد تومان در معادن طلای سیستان 
و بلوچستان سرمایه گذاری کردیم که باعث افتخار است. 
در ۲ ماه آینده فلز طلا این معادن را در گام نخست ۵٠٠ 
کیلو و در گام های بعدی تا ۱٠ تن اســتخراج خواهیم 
کرد. این کار کل منطقه را از نظر اقتصادی تحت تاثیر 

خود قرار خواهد داد.
نادری خاطرنشــان کرد: مجموعــه ارتش در حوزه 
معدن کاری حرکت قابل توجهی انجام نداده است. ما از 
این مجموعه خواستیم که صدر تأمین را به عنوان بازوی 
اجرایی خود در حوزه معدن کاری و اکتشاف قرار دهند. 
در این مجموعه تخصصی ترین تیم کشــور را در حوزه 
استخراج و فراوری معدنی را در اختیار داریم. امیدواریم 
پس از امضای این تفاهم نامه بتوانیم حرکت جهادی و 
سریعی را در حوزه اکتشافات انجام بدهیم و بتوانیم با 
سرمایه گذاری مشــترک مردم را از مزایای این معادن 

بهره مند کنیم.

مدیرعاملشرکت
سرمایهگذاریصدر
تأمینادامهداد:
دردولتانقلابی
سیزدهمبیشترین
میزانسرمایهگذاری
معدنیرادرکشور
انجامبدهیموسال
گذشتهوامسال
مجموع۱۰۰۰میلیارد
توماندرمعادن
طلایسیستان
وبلوچستان
سرمایهگذاریکردیم
کهباعثافتخار
است.

اکبرمحمدی-تفاهمنامههمکاریومشارکتوسرمایهگذاریدرزمینهاکتشاف،استخراج،فراوریوبهرهوریدرمحدودههایمعدنیبینشرکت
سرمایهگذاریتأمیناجتماعی)شستا(وسازماناقتصادمقاومتیارتشجمهوریاسلامیایرانبهامضارسید.

امضای تفاهم نامه میان شستا و سازمان اقتصاد 
مقاومتی ارتش در حوزه معادن
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 قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: براساس بند 
الحاقی به لایحه برنامه هفتم توسعه سهم نخبگان 
از اقتصاد کلان تا پنج سال آینده باید حداقل ۱٠ 

درصد افزایش یابد.
 سید سلمان سید افقهی در گفت و گویی افزود: 
با تلاش و پیگیری های مداوم، در احکام برنامه هفتم 
توسعه، بندی گنجانده شد که براساس آن در پایان 
اجرای برنامه، ســهم نخبگان از اقتصاد کلان باید 

حداقل ۱٠ درصد افزایش یافته باشد.
وی ادامه داد: البته این مهم نیاز به همت جمعی 
و عزم ملی همه دستگاه ها دارد و بنیاد ملی نخبگان 

به تنهایی نمی تواند این هدف را محقق کند.

بورسیهصنعتیواشتغالنخبگان
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با تشریح عملکرد 
این بنیاد اظهار داشــت: مخاطب اصلی بنیاد ملی 
نخبگان در لایه تربیت دانش آموز، مدارس و وزارت 
آموزش و پرورش و در لایه دانشجویی، وزارت علوم 
و اساتید هستند، امسال زمینه استخدام پنج هزار 
نخبه در دســتگاه های اجرایی فراهم می شود. در 
کنار آن با آیین نامه رصد و پایش که با همکاری 
سازمان اداری و استخدامی اجرایی می شود، فعالیت 
افراد در دســتگاه های مربوطه رصد خواهد شد تا 
فرد در شغل متناسب با شأن نخبگی مشغول شود.

ســید افقهی تصریح کرد: اجرای طرح بورسیه 
صنعتی دیگر اقدام بنیاد ملی نخبگان برای اشتغال 
نخبــگان بود. در این طــرح رتبه های زیر ۲٠٠٠ 
کنکور سراسری بر اســاس بوم قبولی، به صنایع 
منطقه معرفی می شوند تا در این صنایع بر اساس 
نیازها و ظرفیت هایی که از پیش شناسایی شده در 
آینده به کار گرفته شوند. برای اجرای این طرح با 
همکاری وزارت علوم، رشته  های مربوط در دفترچه 

کنکور سراسری گنجانده شد.
وی همچنین گفت: بنیاد ملی نخبگان در حال 
ایجاد یک پلتفرم و سکو جامع نخبگانی است که 
بتواند فعالیت های نخبگانی را به صورت همزمان 
و به طور لحظه رصد کند. در این پلتفرم هر نخبه 
یک حساب کاربری خواهد داشت و در آن می توان 
با فرد و نخبه ارتباط گرفت و نظام عرضه و تقاضا 
و زنجیره ارزش که امروز نیز رئیس جمهور بر آن 
تاکید کرد، در این ســامانه بــا ایجاد ارتباط بین 

حاکمیت جامعه صنعت و نخبگان تکمیل کرد.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان هدف از برگزاری 

ســیزدهمین دوره همایــش ملــی نخبــگان را 
گفتمان ســازی جریان نخبگانی و اهمیت دادن 
حکومت و دولت به نخبگان بیان کرد و افزود: این 
همایش تلاش دارد فضا به گونه ای مهیا شود که 
مردم و دولت نسبت به موضوع نخبگان و اهمیت 

آن آگاه و حساس شوند.
افقهی ادامه داد: شــعار این همایش بر اساس 
آنچه در بنیاد ملی نخبگان بعد از سال ها تجربه و 
سعی و خطا و برنامه ریزی افراد صاحب نظر انجام 
شد، پیشرانی نخبگان در پیشرفت در نظر گرفته 
شــد )نخبگان پیشران پیشرفت(. از نظر ما نخبه 
فردی است که در حل مسائل ویژه کشور اثرگذار 

باشد و این وجه تمایز نخبه با دیگران است.
وی تصریح کرد: همایش ملی نخبگان با دعوت 
از نخبــگان، راهکارهایی که برای بهبود وضعیت 
کشور در بخش های مختلف اقتصادی، اجتماعی، 
سیاســی، فرهنگــی و علمی دارند را بر اســاس 
فراخوانی که از طریق سامانه اطلاعاتی بنیاد ملی 
نخبگان داده شــد، دریافت کــرد و حدود ۲ هزار 
نفر برای شــرکت در این همایش ثبت نام کردند. 
این افراد پیشتر در برنامه های بنیاد ملی نخبگان 
مشارکت داشتند و از سمت بنیاد ملی نخبگان نیز 

شناسایی شده بودند.

دریافتپیشنهادهاینخبگانوایجاد
شرایطافزایشاثربخشیآنهادرحاکمیت

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بنیاد ملی نخبگان، 
ســید افقهی با بیان اینکه پس از ثبت نام، ایده و 
نظرات این افــراد در یک فرآیند یک و نیم ماهه 
مورد بررسی قرار گرفت، اظهار داشت: محور این 
همایش دریافت پیشنهادات نخبگان برای افزایش 
اثربخشی آنان در حاکمیت بود و در نهایت از بین 
این افراد، ۷٠٠ نفر برای همایش انتخاب شدند تا 
در روز اول بــا رییس جمهوری دیدار کنند و روز 
دوم به دیدار رهبر معظم انقلاب بروند. شــاخص 
انتخاب ایــن افراد نیز میزان مشــارکت آنان در 
برنامه نخبگانی و همچنین امتیاز آنها در بنیاد ملی 
نخبگان در نظر گرفته شــد که این امتیاز وابسته 
 به میزان مشــارکت آنان در حل مسائل کشور و 
یا حضور در طرح هایی مثل شهید احمدی روشن 

و وزوایی بود.
وی یــادآور شــد: از این تعــداد، حدود ۴٠٠ 
درخواست سخنرانی داده شد که بعد از یک فرآیند 

۴۵ روزه داوری به وسیله دستگاه های مختلف ذی ربط در حوزه نخبگان مثل سهم نخبگان در اقتصاد کلان افزایش می یابد
بنیاد ملی نخبــگان، وزارتخانه های علوم و بهداشــت و همچنین دفتر نهاد 
نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشــگاه، سخنرانی هایی را که متناسب با 
شــرایط و نیاز کشــور و راهکارهای عملی برای ارتقا حوزه مشخص پیشنهاد 
داده شــده بررســی و در نهایت پنج نفر را برای ســخنرانی در حضور رییس 

جمهوری انتخاب کردند.

نخبهنگاهکلاننسبتبهمشکلاتکشورداشتهباشد
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان تاکید کرد: یکی از رویکردهای اصلی بنیاد این 
اســت که نخبه نگاه کلان نســبت به مشکلات کشور داشته باشد. این همان 
موضوعی است که رهبر معظم انقلاب هم از نخبگان مطالبه کردند که جریان 
را تحلیل کنند و مسائل کشور را به صورت مقطعی و در کوتاه مدت نگاه نکنند.

سید افقهی یادآور شد: یکی از ارائه ها در حوزه جمعیت و آسیب های موجود 
در سقط جنین بود که یک آفت بزرگ است و بخش زیادی از آن در زندگی 
تکمیل یافته و روابط مشــروع رخ می دهد. در این سخنرانی راهکارهایی برای 
حل این مشکل ارائه شد و رئیس جمهور هم تدبیری صادر کرد مبنی بر اینکه 
این موضوع در حوزه بین دســتگاهی اســت و دستگاه های مختلف فرهنگی، 
سیاسی، اجتماعی، علمی و پزشکی باید در آن ورود کنند. ارائه بعدی در حوزه 
اهمیت هوش مصنوعی و نقش آن در آینده سیاسی و اقتصادی کشور بود؛ به 
این معنا که هوش مصنوعی نه صرفاً به عنوان یک فناوری بلکه به عنوان اثری 
که در آینده کشــورها و دولت ها دارد، می تواند دنیا را به دو بخش اتوماسیون 
شده مبتنی بر هوش مصنوعی و دارای سرمایه و بخش فقیر که از این فناوری 

محروم است، تقسیم کند.

دستورپیگیریپیشنهادهاینخبگانازسویرییسجمهوری
وی افــزود: موضوع بعد در حــوزه درمان بیماری های خاص و به طور ویژه 
بیماری آکوندوپلازی که یک بیماری کوتاه قامتی است، در ایران سالانه هزار 
نفر به این بیماری مبتلا می شوند. یکی از نخبگان ما که خود عضو هیات علمی 
پژوهشکده علمی ژنتیک است و فرزندش دچار این مشکل است، پیشنهادی ارائه 
کرد مبنی بر اینکه این بیماری به وسیله یک دارو تولید شده قابل رفع است و 
تقاضا داد که با حمایت رییس جمهوری این دارو در ایران و به وسیله این مادر 
دلسوز بومی سازی شود، آیت الله رئیسی نیز حمایت کرد و دستور پیگیری داد.

قائم مقــام بنیاد ملی نخبگان همچنین گفت: اهمیــت زنجیره ارزش در 
شکل گیری فناوری های پیشــرفته در کشور، موضوع بعدی سخن امروز بود؛ 
اینکــه بتوانیــم صنایع دانش بنیان بزرگ در کشــور ایجاد کنیم که ســهم 
اقتصاد دانش بنیان را در اقتصاد کل کشــور افزایش دهند. این هدف مبتنی 
بر زنجیره کشش و پوشش است؛ به این معنی که پوشش اساتید در دانشگاه 
زمانی به نتیجه می رسد که کششی از سوی صنعت وجود داشته باشد. بحث 
پنجم هم ســاختار خود بنیاد و ضــرورت نقش آفرینی کانون های مردمی در 
 اداره نخبــگان بود. برای اجرای هر پنج پیشــنهاد مطرح شــده، برنامه ریزی 

لازم صورت گرفته است.

شکلگیریدبیرخانهدائمیهمایشملینخبگاندربنیاد
وی ادامــه داد: دبیرخانه دائمی بــرای همایش ملی نخبگان در بنیاد ملی 
نخبگان تشکیل شد تا پیشنهادهای مطرح شده را مورد رصد قرار دهد و هر 
ســال گزارش پیشرفت هایی که در ارتباط با این پیشنهادها اتفاق می افتد به 

مردم ارائه شود.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان یادآور شــد: طبق اساسنامه و سند راهبردی 
کشــور در امور نخبگان که مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی است، بنیاد 
ملی نخبگان نهادی سیاســت گذار، تنظیم گر و تسهیل گر است اما به دلیل 
اینکه برخی از نهادهای متولی که باید اســتفاده از نخبگان را در دســتور کار 
خود قرار می دادند مانند دستگاه های اجرایی یا نهادهای مختلف، وظیفه خود 
را در این حوزه انجام ندادند، بنیاد مجبور به تصدی گری در برخی حوزه ها شد.

سید افقهی افزود: این در حالی است که نخبگان باید در بخش های فنی و 
مهندسی، کشاورزی، سلامت، محیط زیست، انرژی، نفت، پتروشیمی و تمامی 
حوزه هایی که اقتصاد دارند و قابلیت خلق ارزش افزوده توســط نخبه در آنها 

وجود دارد، به کار گرفته می شدند.
وی همچنین اظهار داشت: کم کاری این دستگاه ها سبب شد بنیاد ملی نخبگان 
با منابع محدود خود حمایت های مالی از نخبگان انجام دهد، در حالی که شأن 
بنیاد ملی نخبگان این است که با استفاده از جایگاهی که ذیل ریاست جمهوری 
دارد و ساختاری که عمود بر ساختار دولت است و با هیچ وزارتخانه ای تعارض 
 منافع ندارد، بتواند به عنوان یک تنظیم گر، تقسیم کار ملی در حوزه نخبگان 
را انجام دهد؛ این یعنی بنیاد نقش دستگاه های مختلف را در حوزه  نخبگانی 
تعیین کند. البته این کافی نیست چرا که ضمانت اجرایی چنین تقسیم کاری 

باید مشخص باشد.

هفتهنامهتخصصیصنایعپتروشیمی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکترمریمرباط 

قائم مقام مدیر مسئول :ابوالفضلحمیدی
زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضامظفری 
صفحه آرا : محمودبابایی 

چاپ : انتشاراتآمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ٠۲۱-۴۹۱٠۵۱۱۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

:بنیادملینخبگان
درحالایجادیک
پلتفرموسکوجامع
نخبگانیاستکه
بتواندفعالیتهای
نخبگانیرابهصورت
همزمانوبهطور
لحظهرصدکند.در
اینپلتفرمهرنخبه
یکحسابکاربری
خواهدداشتودر
آنمیتوانبافردو
نخبهارتباطگرفتو
نظامعرضهوتقاضا
وزنجیرهارزشکه
امروزنیزرئیس
جمهوربرآنتاکید
کرد،دراینسامانه
باایجادارتباطبین
حاکمیتجامعه
صنعتونخبگان
تکمیلکرد.


